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Szeged népszerű
a párok körében

Szeged évek óta a legkedveltebb belföldi úti célok között 
szerepel. A Szallas.hu legfrissebb kimutatásából most az is ki-
derült, hogy idén nyáron Szeged a második legnépszerűbb úti 
cél a párok körében. Ebben a látnivalók, virágos terek, gondo-
zott zöldterületek, turisztikai attrakciók és bőséges programkí-
nálat mellett az is szerepet játszik, hogy Szeged pénztárcabarát 
város, ami nagy előny az olcsóbb szállásokat kereső pároknak.

Cikkünk a 3. oldalon  

Jó állapotban maradtak fenn
a százéves polgárházak Szegeden

Százhatvanhét szegedi 
földszintes polgárházat fény-
képezett le és leltározott Ha-
rangi Attila. A debreceni épí-
tészmérnök, kutató hét al-
földi város százéves épüle-
teit hasonlítja össze, hogy 
kiemelhesse a helyi sajátos-
ságokat. Kutatásaiból már 
album is készült, működik 
a hét városról a honlap és a 
Facebook-oldal, később pe-
dig alapos elemzést és fotó-
kiállítást is összeállít. Haran-
gi látogatásakor kiemelte: 
Szegeden jó állapotban ma-
radtak fenn a régi polgárhá-
zak. 

Írásunk a 6. oldalonPolgárház a Kossuth Lajos sugárút 26. alatt. Fotó: Harangi Attila 

Vécsei László: Szeged már régóta szerepel
tudományos centrumként Európa térképén

Szeged idei díszpolgára szerint a személyre szabott medicina lesz a neurológia jövője

M
ájus 19-én sza-
badtéri díszköz-
gyűlésen ün-
nepli Szeged 

napját a város. Péntek dél-
után 5 órától Botka László 
polgármester mond ünnepi 
beszédet és adja át a legma-
gasabb városi kitüntetése-
ket a Széchenyi téren, a vá-
rosháza előtt.

Idén Vécsei László, az 
SZTE Neurológiai Klinika pro-
fesszora, az Idegtudományi 
Kutatócsoport vezetője, az 
Egyetemi Doktori Tanács el-
nöke, a migrén és a sclerosis 
multiplex kutatásának neves 
tudósa kapja a Szeged város 
díszpolgára kitüntető címet. A 
Kiskunfélegyházán született, 
Veszprémben érettségizett 
Vécsei László Szegeden szer-
zett orvosi diplomát. A pécsi 
idegklinikán kapott állást, 

majd Svédországban kutató-
ként, a bostoni Harvard Egye-
tem neurológiai klinikáján 
pedig orvosként dolgozott. 
1993-tól huszonhat éven át 
vezette a szegedi neurológiai 
részleget, majd a Neurológiai 
Klinikát, amelyet munkatár-
saival együtt szervezett száz- 
ágyas intézménnyé. 

Az ünnepi közgyűlésen 
Pro Urbe díjat vehet át Mózes 
Ervin, Szeged korábbi címze-
tes főjegyzője és Nagy Bandó 
András humorista. Szegedért 
emlékérmet kap a várostól 
Karsai Krisztina, az SZTE 
ÁJTK intézetvezető egyetemi 
tanára, tiszteletbeli konzul, 
valamint Erdélyi Eszter, a 
Deák Ferenc Gimnázium ta-
nára és Szilasi László író, iro-
dalomtörténész.

Interjúnk Vécsei László-
val a 4. oldalon Vécsei László: Magyarországon körülbelül egy-másfél millió migrénes beteg van. Fotó: Iványi Aurél 

Újszegeden kezdődött
a városi útfelújítás

A szegedi önkormányzat a gazdasági nehézségek ellenére 
sem hanyagolja el a városi utakat. Tíz utca és tér felújítá-
sára írtak ki első körben közbeszerzési eljárást. Az első egy 
hónapos felújítás már el is kezdődött az újszegedi Kockaház 
utcában. A sajtót a helyszínen Mihálik Edvin, a körzet önkor-
mányzati képviselője tájékoztatta.    Részletek az 5. oldalon
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Ráfizetünk
az orosz
gázzal

Megint 113 milliárd fo-
rinttal többet fizettünk az 
orosz gázért, mint a piaci 
ár. Köszönhetően a hatal-
mas kormányzati ováció 
közepette megkötött, 2021 
októberétől hatályos szer-
ződésnek.

F
orintban 7, euróban 
több mint 10 száza-
lékot tehetett ki az 
orosz gáztarifánk 

februári felára – számítot-
ta ki a Központi Statisztikai 
Hivatal által napokban frissí-
tett külkereskedelmi adatsor 
alapján a Népszava.

A lap szerint hiába a 
Moszkva és Budapest között 
az ukrajnai háború közepet-
te is megmaradó szívélyes 
viszony, a TTF-nek nevezett, 

holland tőzsde irányadó, két 
hónappal korábbi mutató-
jához képest változatlanul 
jelentős sáppal kaphatjuk a 
fűtőanyagot.

Februárban 387 mil-
lió köbméter gáz érkezett 
Oroszországból. A Népsza-
va számításai szerint ezért 
a mennyiségért átszámítva 
187 milliárd forintot fizethet-
tünk. Az újság arra emlékez-
tet: a TTF megawattóránkén-
ti átlaga tavaly december 
óta folyamatosan esik. Oly-
annyira, hogy februárban 53 
euróra jött ki, áprilisban pe-
dig – további 4 százalékos 
csökkenéssel – már 42 eu-
róra esett.

A lap szerint ez alapján 
megállapítható, hogy ha 
a gázt nem a kormányzati 
ováció közepette megkötött, 
2021 októberétől hatályos, 
új, magyar–orosz szerződés 
alapján, hanem a tőzsdén 
vesszük meg, úgy ugyana-
zon mennyiségért két és fél-
szer kevesebbet, 74 milliárd 
forintot kellett volna fizet-
nünk. Ezzel tehát az ország 
– csak februárban – 113 
milliárd forintot költhetett 
volna másra.

Lázár János és Szabó Bálint
nagy kártérítési svindlije a Szeviép-ügyben

A 
számos tönkre-
ment építőipari cég 
közül egyedüliként 
a Szeviép ügyében 

indult büntetőeljárás, amit 
2010-től politikai leszámo-
lásra, a szegedi ellenzéki vá-
rosvezetéssel szemben ka-
raktergyilkosságra próbál-
tak használni. Mint utóbb a 
bírósági ítéletekből kiderült, 
alaptalanul és eredmény-
telenül. Orbán Viktor tíz év-
vel később, 2020-ban pedig 
részben a Szeviép ügyében 
hozott másodfokú felmen-
tő ítéletre alapozva próbált 
kormánykampányt indítani 
a „bírósági korrupció” ellen, 
nem is nagyon titkolva, hogy 
a cél az igazságszolgálta-
tás maradék függetlenségé-
nek felszámolása. Végül ezt 
a Covid-járvány elsöpör-
te, talonba tette. A ket-
tő között, 2018–19-
ben viszont pénzt 
próbáltak kivenni 
az ügyből, nem is 
ők lettek volna, ha 
nem próbálnak.

A Szeviép nem-
csak abban volt ki-
vétel a világgazdasági 
válság és az építőipari 
körbetartozások miatt be-
dőlt cégek között, hogy 
ügyében büntetőeljárás is 
indult, hanem abban is, 
hogy az állam magára vállal-
ta a tönkrement cég tartozá-
sait. Ráadásul sok-sok évvel 
a történtek után. Az úgyne-
vezett Szeviép-károsultak 
képviseletét 2013-ban az a 
Szabó Bálint politikai kalan-
dor vállalta fel,  aki jelenleg 
börtönben ül többek között 
a hatóság megtévesztésé-
nek gyanúja miatt, és aki 
az elmúlt évtized közepén a 
Fideszhez és annak akkori 
csongrádi erős emberéhez, 
Lázár Jánoshoz is közel 
került. Kettejük találkozóit 
maguk dokumentálták, és 
az együttműködésük ered-
ményeként a kormány a 
2018-as országgyűlési vá-
lasztás előtt rendeletben 
vállalt kötelezettséget arra, 
hogy kifizeti a Szeviép tarto-
zásait. Nem árt itt több tényt 
is leszögezni: Lázár akkor a 

kormány második embere, 
kancelláriaminiszter volt; a 
Szeviép csődje óta akkorra 
már nyolc év telt el; a ma-
gyar államot semmi nem 
köti vagy kötötte az ügyhöz, 
nem volt kötelezettsége a 
tartozás rendezésére; a kifi-
zetések közpénzből, tehát 
az adófizetők kárára történ-
tek.

A felszámolási eljárás-
ban és a nyomozás kezde-
tén a Szeviép tartozásait 6,5 
milliárd forintra becsülték, 
amiből a felszámolás csak-
nem félmilliárdot rendezett. 
Utóbb az is kiderült, hogy az 
összeg maradék részét je-
lentősen eltúlozták. Emiatt 
az első rendeletét a kormány 
módosította, hogy szélesebb 

körben lehessen igényelni a 
kártérítést. Kiterjesztették a 
leányvállalatok hitelezőire; 
olyan magánszemélyekre, 
akiknek a cége a Szeviép 
tartozása miatt ment csőd-
be, valamint halottakra is. 
Azaz olyan magánszemé-
lyekre, akiknek elhunyt hoz-
zátartozója szerepelt a Sze-
viép hitelezőinek listáján.

A februári másodfokú 
bírósági ítélet szerint így is 
csak 2,6 milliárd forintnyi 
kártérítést tudtak kifizetni, 
ami messze elmarad az ere-
detileg becsült 6,5 milliárd-
tól, de még a kormány által 
várt több mint 3 milliárdtól 
is. Sőt, a kormánypropagan-
da – a megrendelőitől aligha 
függetlenül – azt is állította, 
hogy a kártérítési igény ösz-
szesen elérheti a 11 milliár-
dot.

Nem lehet eléggé hang-
súlyozni, hogy mindez nyolc 

évvel a Szeviép-csőd után 
történt, és az adófizetők 
pénzéből. Lázár indoklása 
szerint erre azért volt szük-
ség, mert a Szeviép tarto-
zása miatt sok száz kisvál-
lalkozás ment volna tönkre. 
Erre azonban semmilyen 
bizonyíték nem került elő. 
A kormányhivatal ugyanis 
elszántan titkolta a kifize-
tésekben részesült cégek 

vagy magánszemélyek lis-
táját. Az Államkincstártól 
a 24.hu birtokába került 
kártalanítási cégnévsor 
azonban azt bizonyí-
totta, hogy Lázár nem 

mondott igazat. A kár-
pótolt cégek közül egyik 

sem ment csődbe 2009-
ben, az adófizetők pénzéből 
kifizetett támogatásokat 
valójában nyereséges – né-
hány esetben milliárdos 
pluszt termelő – építőipa-
ri cégek tehették zsebre. 
A lista azt igazolta, hogy a 
Szeviép-csőd hatása az egy-
kori alvállalkozók körében 
korántsem volt olyan mér-
tékű, mint ahogy Lázár lát-
tatni próbálta. A kimutatás 
szerint a kincstár 2018-ban 
összesen 2 milliárd 720 mil-
lió forintot utalt át 128 jogi 
személynek és 32 magán-
vállalkozónak. A legnagyobb 
károsultként számon tartott 
vállalkozások legfeljebb 
62,7 millió forintot kaphat-
tak, mert kártérítési ügyek-
ben az EU 200 ezer eurós 
felső korlátot szab az álla-
moknak. A kormányhivatal 
tizenhárom esetben tartotta 
indokoltnak a 62,7 milliós 
összeg kifizetését, ezek a 
cégek kapták meg a teljes 
keret csaknem harmadát. 
A maximális kártérítésben 

részesítettek közül azonban 
szinte minden cég nyere-
séges volt 2009-ben. A vál-
lalkozások egy részénél – a 
HÓDinvest-Faktor Zrt.-nél, a 
Concretin Műgyanta és a Ne-
mes-Plussz Kft.-nél – a tulaj-
donosok ki is vették az éves 
nyereség egy részét, miután 
megszavazták maguknak az 
osztalékot. Az elsőként em-
lített vásárhelyi behajtócég 
például olyannyira Lázárhoz 
kötődött, hogy fb-tag volt az 
ügyvéd, akinek éveken át a 
nevén volt Lázár kastélya. 
Az akkori kancellária- és je-
lenlegi építésügyi miniszter 
ötszáz kártérítést igénylőre 
számított, ehelyett azonban 
még a jogosulti kör kiterjesz-
tése után is csak alig 
százhatvan jött 
össze.

A várt 
11 mil-
l i á r d 
helyett 
p e d i g 
c s a k 
2,6-2,7 
milliárd-
nyi igényt 
ismertek el 
jogosnak. Továbbá 
egyetlen olyan cégről sem 
tudni, amelyik a Szeviép mi-
att ment volna tönkre, noha 
Lázár ezzel indokolta az álla-
mi szerepvállalást. Sőt, töb-
ben vastagon nyereségesek 
voltak. Ezek okán a Szevi-
ép-kártérítések ügye utóbb 
joggal minősíthető politikai 
blöffnek és az adófizetők 
indokolatlan megkárosítá-
sának.

Lázár képviselői man-
dátumának megtartásán 
túl egyetlen kézzelfogható 
eredményének az látszik, 

hogy Szabó Bálint akkori 
cége, az utóbb a felesége 
nevére íratott Likvid Kontroll 
mérlegében több mint 100 
millió forint adózás utáni 
eredmény jelent meg, ami 
az előző évhez képest száz-
szoros növekedés.

Az ügy gyönyörű lezá-
rása, hogy a NER-ben bel-
harc tört ki 2019-ben, az 
önkormányzati választás 
előtt a Szeviép-kártérítések 
ügyében, és annak apropó-
ján, hogy Szabó közölte, a 
Fidesz polgármesterjelöltje 
akar lenni. A kormánymé-
dia példás összhangban 
számolt be arról, hogy eljá-
rás indult Szabó cége ellen, 
mert a Likvid Kontroll enge-
dély nélkül foglalkozott kö-

veteléskezeléssel. 
Szabó lakásán 

házkutatást 
is tartot-
tak, a cég 
ellen a 
NAV is 
végrehaj-

tást indí-
tott. A törté-

net folytatása 
nem ismert, de 

Szabó végül nem lett 
fideszes polgármesterjelölt, 
ma előzetes letartóztatás-
ban van. A Fidesz–KDNP 
elveszítette a 2019-es 
önkormányzati választást 
Szegeden. Lázár négy évre 
belső száműzetésbe, a par-
lamenti patkó hátsó sorába 
szorult. A miniszteri posztját 
elveszítette, csak 2022-ben 
tért vissza a kormányba, ak-
kor is építés- és beruházás-
leállítási, megszorításügyi 
miniszterként.

Besenyei Zsolt

Nem is a Fidesz lett volna, ha nem próbál meg minden 
bőrt lenyúzni a rókáról, és multifunkcionálissá fejleszteni 
a Szeviép-ügyet.

A 
számos tönk-

rement építőipari 
cég közül egyedüliként 

a Szeviép ügyében indult 
büntetőeljárás, amit 2010-től 
politikai leszámolásra, a sze-
gedi ellenzéki városvezetés-

sel szemben karaktergyil-
kosságra próbáltak 

használni.

A 
kárpótolt 

cégek közül egyik 
sem ment csődbe 

2009-ben, az adófizetők 
pénzéből kifizetett tá-

mogatásokat valójában 
nyereséges építőipa-

ri cégek tehették 
zsebre.

Szabó Bálint és Lázár János. A 2018-as országgyűlési választás előtt Szabó Bálint sze-
gedi lakásán találkoztak. Forrás: Lázár János Facebook-oldala



2023. MÁJUS 15., HÉTFŐ

Dombai Tünde

AKTUÁLIS 3

Félre ne értsd, 
tesókám!

Ó
, hol van az már? És tényleg, április utolsó napjai-
ban járt Budapesten Ferenc pápa. Nekem, annak 
ellenére, hogy nem találkoztam vele, maradandó 
nyomot hagyott a lelkemben. Különös érzés ez, és 

mégis. A látogatás előtt azt mondtam egy barátom kérdésé-
re: nem hoz lázba. A hit nálam elválik az egyházi intézmény-
rendszertől. És ez így is van. Hivatalból természetesen nyo-
mon követtem az eseménysorozatot. Megkönnyebbülve lát-
tam, hogy pártállásától függetlenül minden oldal mazsoláz 
ki magának olyan üzenetet, ami talán tovább tart a hírek és 
csodák három napjánál. Ha nem lenne elcsépelt, azt írnám, 
nemzeti minimum, helyette inkább lelki minimumnak hívom. 
Mennyire diplomatikusan fogalmazott a szentatya a hitről, a 
befogadásról, egymás megértéséről és a békéről. Az még ta-
lán a szavainál is beszédesebb volt, ki mindenkivel találko-
zott, és milyen körülmények között. 

És ott volt egy ember a tömegben, egy kerekesszékes 
pap a Szent István-bazilikában, akinek az ugyancsak toló-
székben ülő egyházfő megcsókolta a kezét. Nem a kereszt-
jét, a kezét. A fotó pillanatok alatt bejárta a sajtót, és mert 
Kardos Mihály atya Szegeden él, a helyi hírek is kiemelten 
foglalkoztak vele. Röviden, gyorsan felmondták, amit tudni 
lehet, mielőtt elsodorta a hírek tengere. Említették, hogy 
Mihály atya a pápának ajándékozta a Ferenc által írt és 
általa kiolvasott Álmodjunk együtt – Út egy jobb jövő felé 
című könyvét. Azzal váltak el, hogy a pápa azt kérte az 
atyától, imádkozzanak érte. Mihály atya megkönnyezte a 
találkozást. 

Öt éve olvastunk Mihály atyáról utoljára, amikor arról me-
sélt, miért költözött a Máltai Szeretetszolgálat szegedi haj-
léktalankórházába. Miután mindkét lábát elveszítette, úgy 
érezte, nem vonulhat vissza egy kényelmes szeretetotthon-
ba vagy egy lakásba, hanem egy közösségben van dolga. Azt 
mondta, a kórházban nem kérdez, nem térít, nem erősza-
koskodik. Hozzátette, nehéz ezt megfogalmazni. Olyan ez, 
mint ahogy a napfényre kisarjad a növény. Nem kell beszél-
ni, hanem csak lenni, tenni a dolgunkat. 

Arra, hogy ez mennyire így van, Mihály atya élete a leg-
hitelesebb bizonyíték. A Felsővárosi templom kolostorában 
élt, amikor sok-sok éve megismertem. A jövendőbelimet és 
később a testvérét készítette fel a keresztelőre, mindkét fiú 
felnőtt volt már. Az atya akkor sem kérdezett, nem térített, 
nem erőszakoskodott, hanem tette a dolgát. Beszélgetett 
a fiúkkal, viccelődtek. „Félre ne értsd, tesókám!” – volt a 
derűs szavajárása. A látogatás végén, a lelki muníció mellé 
pedig mindig kaptak tőle valamilyen olvasmányt útrava-
lóul. Úgy éreztem, ezek a találkozások többet jelentenek 
minden másnál. Helyenként együtt nevettünk, máskor el-
gondolkodtatott, olykor felkavart, de mindenképpen meg-
érintett. Sokszor emlegettük az atyát és azt, hogy milyen 
tágas a szobája a számára, mert inkább szerzetesnek tud-
tuk volna elképzelni egy kolostori cellában, egy nagyobb 
közösség részeként. Később, amikor Algyőre helyezték, 
meglátogattuk. Beszélgettünk, majd átkísértük a templom-
ba, mert sürgetett az esti mise ideje. A templom üresen, 
hidegen kongott. Az atya sietve elköszönt, mondván, kez-
denie kell, mire értetlenkedve néztünk körbe, ő meg csak 
felfelé mutatott és mosolygott: „én sosem vagyok egyedül”. 
Évek múlva a szeretetotthonban láttam viszont, ahol nem 
találta a helyét. Amikor a hajléktalankórház mellett dön-
tött, azt éreztem, értem, miért teszi. Pár hete, amint meg-
pillantottam a pápával készült közös fotót Mihály atyáról, 
ugyanez a derűs érzés fogott el: csak lenni és tenni a dol-
gunkat.

Júniustól újfajta bérlet Szegeden
Június elsejétől vezetik be Szegeden a helyi közösségi köz-
lekedési bérlettel kombinált vármegye- és országbérletet.

M
ár érvényes az 
új vármegye- 
és országbér-
let. A harminc-

napos érvényességű, teljes 
árú vármegyebérlet 9450 
forintba, az országbérlet pe-
dig 18 ezer 900 forintba ke-
rül. A diákok ezúttal is élhet-
nek a megszokott 90 szá-
zalékos kedvezményükkel, 
vagyis az újfajta diák-
bérletek ára 945 
forint, illetve 
1890 forint. 
Az új várme-
gye- és or-
szágbérlet-
tel a MÁV-
START, a Vo-
lánbusz, a 
MÁV-HÉV vagy a  
GYSEV helyközi járata-

in – így a Szeged és Hódme-
zővásárhely között közleke-
dő vasútvillamoson is – lehet  
utazni.

Nagy Sándor városfej-
lesztési alpolgármester el-
mondta: az Építési és Köz-
lekedési Minisztérium és 
Szeged város önkormány-
zata közötti megállapodás 
értelmében június elsejétől 

bevezetik Szege-
den a helyi 

közösségi 
k ö z l e -
k e d é s i 
bérlettel 
k o m b i -
nált vár-

megye- és 
országbér-

letet. A szege-
di tömegközleke-

désben is érvényes újfajta, 
kombinált, harmincnapos 
érvényességű vármegye- és 
országbérlet ötven forint 
kedvezménnyel kapható 
majd június elsejétől.

Vagyis aki teljes árú vár-
megye-, illetve országbér-
letet vásárol, de a szegedi 
tömegközlekedési járműve-
ket is használja, annak jú-

niustól az újfajta kombinált 
bérletért 18 ezer 200, illet-
ve 27 ezer 650 forintot kell 
fizetnie. A vármegye-, illetve 
országbérletet vásárló diá-
koknak, akik a szegedi tö-
megközlekedési járműveket 
is használják, júniustól az 
újfajta kombinált bérletért 
6175, illetve 7120 forintot 
kell fizetniük.

I
dőarányosan tavalyhoz 
képest 24 százalékkal 
több a foglalás a nyá-
ri szezonra – tájékoztat-

ta Kelemen Lili, a döntően 
belföldi szálláshelyeket köz-
vetítő Szallas.hu szóvivő-
je a Világgazdaságot az ed-
dig beérkező előfoglalások 
alapján. A belföldi nyaralási 
toplista élén többségében 
balatoni települések, klasz-
szikus fürdővárosok és izgal-

mas attrakciók sorát kínáló 
vidéki nagyvárosok állnak. 
A listavezető Siófok, mögöt-
te az ugyancsak hatalmas 
szálláshelyi és vendéglátó-
ipari kapacitással kiépült 
Hajdúszoboszló áll. Eger és 
környéke is nagy kedvenc, 
miként Gyula és a szintén 
többnapos programsort kí-
náló Szeged is.

A HelloVidék a kétsze-
mélyes foglalások alakulá-

sáról érdeklődött. Kelemen 
Lili elmondta: a párok jóval 
nagyobb arányban 
foglalnak belföl-
di úti célt. A 
két főre szóló 
nyári fogla-
lások 95,8 
s z á z a l é k a 
szól belföldre.

Hogy a pá-
rok számára me-
lyek a legkedveltebb tele-
pülések a Szallas.hu nyári 
előfoglalásai alapján? Sor-
rendben az alábbiak a top 
úti célok idén nyáron: Sió-

fok, Szeged, Hévíz, Eger és 
Hajdúszoboszló.

Azt is megnézték, 
hogy mennyit fizet-

nek átlagosan 
egyes települé-
seken a párok 
a szállásért. 
Az adatokból 

az derült ki, 
hogy a párok is az 

olcsóbb szállásokat 
részesítik előnyben. Szeged 
pénztárcabarát város, már 
24 ezer forintért találhatnak 
itt szállást maguknak egy éj-
szakára a párok.

Szeged évek óta a legkedveltebb belföldi úti célok között sze-
repel. A Szallas.hu friss kimutatásából kiderült: idén nyáron 
Szeged a második legnépszerűbb úti cél a párok körében.

Szeged a második legkedveltebb
úti cél nyáron a párok körében

A szegedi 
tömegköz-

lekedési jármű-
veket is használó 
vármegyebérletes 

diákoknak júniustól 
6175 forintot kell 

fizetniük.

A helyi közösségi közlekedési bérlettel kombinált vár-
megye- és országbérlettel villamoson, trolin és buszon is 
utazhat Szegeden.

A top 
úti célok 

idén nyáron: 
Siófok, Szeged, 
Hévíz, Eger és 

Hajdúszo- 
boszló.

Kellemes séta a belvárosban. Szeged népszerű célpont a párok körében. Képünk illusztráció. Fotó: Kuklis István 
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– A családunk humán beál-
lítottságú volt, mert az édes-
apám jogi egyetemet végzett, 
de nagyon szerette az irodal-
mat. Az ő szelleme befolyá-
solta a világképünket. Főleg 
a tanáraimnak köszönhető, 
hogy nagyon megszerettem a 
fizikát és a kémiát. Ez volt az 
oka annak, hogy a vegyészet 
irányába fordultam. Nem is 
bántam meg, mert az orvos-
lásban igen fontos a kémi-
ai-patobiokémiai szemlélet. 
A választásban az is szerepet 
játszott, hogy a testvérem ak-
kor már orvostanhallgató volt 
itt, Szegeden, és végül sebész 
lett. Ezek a tényezők együtte-
sen játszottak közre abban, 
hogy az orvosi egyetemre 
jelentkeztem – kezdte a be-
szélgetést Vécsei László, aki 
Kiskunfélegyházán született, 
Veszprémben járt középisko-
lába, majd Szegedre került az 
orvosegyetemre.

– Miért szakoso-
dott a neurológia 
irányába?

– Utólag 
visszatekint-
ve igencsak 
e g y é r t e l m ű 
volt. Diákkö-
rösként a Kóré-
lettani Intézetbe 
kerültem, ahol de-
monstrátor lettem. A 
hormonok idegrendszeri 
hatásait vizsgáltuk, de sok 
kísérletet végeztem Parkin-
son-kór-modellen is. Így ala-
posan elmélyedtem e beteg-
ség patomechanizmusában. 
Összességében hét-nyolc 
éven keresztül végeztem 
preklinikai idegkutatást. A  
kórélettani szemlélet és az 
idegkutatás jó alapot jelentett 
a gyógyításhoz. Pécsre men-
tem az idegklinikára. A felesé-
gem ugyanis eredetileg pécsi, 
és úgy beszéltük meg, hogy 
ott folytatjuk a pályafutásun-
kat. Nagyon komoly feladato-
kat kaptunk. Kevés orvos volt 

ugyanis a klinikán, így nya-
ranta sokszor tizennégy ügye-
letünk is volt: bementünk 
péntek reggel a klinikára, és 
hétfőn este mehettünk csak 
haza. Rendkívül sok beteget 
gyógyítottunk. Ez nagyon jó 
iskolának bizonyult, mert az 
ember rákényszerült arra, 
hogy alaposan megtanulja 
a neurológiát. Szubintenzív 
feladatokat is elláttunk: az in-
fúziós kezelésekhez nyaki vé-
napreparálásokat végeztünk, 
ha kellett, intubáltunk, sokáig 
az agyi érfestéses vizsgálatok 
elvégzése is a feladatunk volt.

– Mekkora volt a klinika?
– A pécsi klinikának ötven-

öt ágya volt, és más kórképek 
mellett a régió szélütést szen-
vedett betegeit is mi kezeltük. 
Némi túlzással azt lehet mon-
dani, hogy jórészt egy stroke 
osztály volt a klinika. A nyolc-

vanas évek 
e le jén 

tel-

je -
s e n 

más volt a 
gyógyító munka. Nem volt 
MRI és CT. Amit tudtunk hasz-
nálni a diagnosztikában, az 
az agyfolyadékvétel volt, ami-
ből eredően nagyon sok lum-
bálás történt, amit ma már 
igen ritkán végzünk, hiszen 
rendelkezésre áll a képalko-
tó diagnosztika. Elképesztő-
en megváltozott, hihetetlen 
fejlődésen ment keresztül a 
neurológia. Azt mondom a 
hallgatóknak, mindenki sze-
rezze meg a PhD tudomá-
nyos fokozatát, mert igazán 
az tudja követni ezt a párat-

lan fejlődést, akinek megvan 
a tudományos szemlélete. 
Biztos vagyok abban, hogy a 
mostani hallgatók negyven év 
múlva egy merőben új világ-
ban, teljesen másképp végzik 
majd a gyógyító munkájukat. 
Valószínűleg a személyre sza-
bott medicina kerül előtérbe. 
Nagyon izgalmas terület a 
neurológia, és sok új felisme-
rés áll még előttünk.

– Svédországban és 
Amerikában is járt tanul- 
mányutakon. Mennyire volt 
más világ a hazai viszonyok-
hoz képest? 

– Svédország a nyugodt 
és jól szervezett világot jelen-
tette. Nagyon jó csapatba ke-
rültem. Igaz, hogy borzalmas 
drága volt a megélhetés, az 
ösztöndíjam nem volt olyan 
nagyon magas. Emlékszem, 
hogy a szerdai napokon a 
feleségem sütötte a kenye-
ret, mert csillagászati ára 
volt Svédországban. Boston 
a „legeurópaibb” amerikai 
város. A főnökömmel, Beal 
professzorral nagyon jó kap-
csolatban voltam és marad-
tam egészen a haláláig. Em-
lékszem, 1990 nyarán hozta 
magával az újabb, aláírt, meg-

hosszabbításra vonatkozó 
szerződésemet. Csendesen 
letette elém az asztalra. Nem 
maradhattam tovább, mert a 
pécsi egyetem csak három-
éves távollétet engedélyezett. 
Jó emlékeim vannak a tanul-
mányutakról, és a szegedi 
kollégáim is sokat profitáltak 
később e kapcsolatokból.

– Mikor került vissza Sze-
gedre?

– 1993-ban kerültem visz-
sza Szegedre. Fiatal voltam, 
38 éves, komoly elképzelé-
sekkel vágtam bele a mun-
kába. Szerencsére segítő 
kollégákra találtam a klini-
kán. Akkor itt egy neurológiai 
részleg volt. Utána szerveztük 
meg közösen a munka-
társaimmal a százágyas 
Neurológiai Klinikát. 
Tudni kell, hogy Európa 
lakosságának megkö-
zelítően egyharmada 
szenved valamilyen 
idegrendszeri betegség-
ben. Talán megdöbbentő 
ez a szám, de ha figyelem-
be vesszük, hogy Magyaror-
szágon körülbelül egy-másfél 
millió migrénes beteg van, 
100 ezer epilepsziás, és 30-
40 ezren szenvednek Parkin-

son-kórban, valamint nagyon 
sokan szenvednek különféle 
fájdalomszindrómákban, és 
még nem is beszéltünk a pszi-
chiátriai kórképekről, akkor 
a végén kiderül, hogy nem is 
olyan rendkívüli ez a szám. 
Szerencsére jó évtizede az 
országos klinikafejlesztési 
programban jelentős stroke 
osztály fejlesztések történ-
tek. A szélütés valójában 
népegészségügyi probléma, 
amit megfelelő életmóddal 
meg kellene előzni, amíg csak 
lehet. A magas vérnyomás, a 
cukorbetegség, a nem megfe-
lelő étkezés, a kevés mozgás 
mind előidézhetik ezt a súlyos 
kórképet.

– Említette a migrént. 
Miért fáj a fejem? Milyen 
választ kapnék erre most, és 
milyen választ kaptam volna 
harminc éve?

– A migrén volt a legelső 
kutatási területünk, amikor 
1993-ban visszakerültem 
Szegedre. A kilencvenes évek 
elején vezették be az úgyne-
vezett triptánokat. Nem akar-
nék gyógyszerneveket mon-
dani, de ez egy teljesen új 
hatásmechanizmusú farma-
kon-csoport, ami egyébként 
szorosan kapcsolódik a lundi 
kutatásokhoz is. Két éve a 
migrén kutatásáért ítélték oda 
a neves Agy-díjat Lars Edvins-
sonnak Lundból, Jes Olesen-
nek Koppenhágából, Michael 
Moskowitznak Bostonból és 
Peter Goadsby-nak London-
ból. Az utóbbi években kerül-
tek a terápiás fegyvertárba 
olyan speciális antitestek és 
receptor-blokkoló molekulák, 
amelyek egy, a migrénben 
fontos 

szerepet játszó peptid hatá-
sát képesek csökkenteni, így 
a betegek jó részén tudunk 

ezzel is segíteni. A probléma 
persze az, hogy ezek nem ol-
csó gyógyszerek, de reméljük, 
hogy előbb-utóbb egyre több 
páciensnek lesznek hozzá-
férhetőek. Nekünk egyébként 
van egy nagyon izgalmas kuta-
tási területünk egy peptiddel, 
a PACAP-pal kapcsolatban. Si-
került pécsi kollégákkal közö-
sen igazolnunk, hogy jelentős 
szerepet játszik a migrén pato- 
mechanizmusában. E mellett 
a kinurenin-anyagcserével 
kapcsolatos érdekes vizsgá-
lati eredményeink is vannak, 
amelyeket nemzetközi szak-
folyóiratokban közöltünk a 
közelmúltban. A migrén első-
sorban a nőket érinti, a clus-
ter pedig döntően a férfiakat, 
de a cluster fejfájással kap-
csolatban is vannak érdekes, 
új adataink.

– Hogyan értesült a dísz-
polgári címről?

– A közgyűlés döntése 
után értesítettek a díszpolgári 
címről. Nagy megtiszteltetés, 
hogy idén én kapom ezt az 
elismerést. Szeged tudomá-
nyos és kulturális centrum-
ként már régóta szerepel 
Magyarország, de merem 
mondani, Európa térképén 
is. Érdekes a pályafutásom-
ban az évszámok sora: ötven 
éve, 1973-ban kezdtem a 
tanulmányaimat az egyete-
men, harminc éve, 1993-ban 
kerültem vissza Szegedre, és 
most, 2023-ban kapom meg 
a díszpolgári címet. Ezeknek 
a „hármas végű” éveknek ko-
moly szerep jutott az életem-
ben.

– Rengeteg oklevél, elis-
merés díszíti az irodája falát. 
Ide kerül a díszpolgári cím 
is?

– Ezek az oklevelek azért 
vannak itt, mert mindegyik-

hez igen szép emlékek 
kötnek. Természetesen 
itt lesz a díszpolgári ok-
levél is.

– Kicsit át kell akkor 
rendezni a falat...

– Ezen még nem gon-
dolkodtam, de biztos, hogy 

nagyon előkelő helyre kerül ez 
a megtisztelő elismerés.

Garai Szakács László
(A teljes interjút a szeged.

hu-n olvashatják a hétvégén.)

Vécsei László: Szeged már régóta szerepel
tudományos centrumként Európa térképén

Szeged idei díszpolgára szerint a személyre szabott medicina lesz a neurológia jövője

Vécsei László orvosprofesszor életében komoly szerep ju-
tott a „hármas végű” éveknek. 1973-ban kezdte el a ta-
nulmányait a szegedi orvosegyetemen, 1993-ban került 
vissza Szegedre, hogy a neurológiai részlegből klinikát 
szervezzen, és 2023-ban kapja meg a díszpolgári címet 
május 19-én, a Szeged-napi díszközgyűlésen. A szeged.
hu hosszú interjút készített Vécsei Lászlóval, aminek itt 
olvashatják a rövidített változatát. 

A szélütés valójá-
ban népegészségügyi 

probléma, amit megfelelő 
életmóddal meg kellene 

előzni, amíg csak lehet. A 
magas vérnyomás, a cukor-
betegség, a nem megfelelő 

étkezés, a kevés mozgás 
mind előidézhetik ezt a 

súlyos kórképet.

1993-ban 
kerültem vissza 

Szegedre. Fiatal vol-
tam, 38 éves, komoly el-

képzelésekkel vágtam bele 
a munkába. Szerencsére 

segítő kollégákra találtam 
a klinikán. Akkor itt egy 

neurológiai részleg 
volt.

Vécsei László: Biztos vagyok abban, hogy a mostani 
hallgatók negyven év múlva egy merőben új világban, 
teljesen másképp végzik majd a gyógyító munkájukat. 
Valószínűleg a személyre szabott medicina kerül előtér-
be. Fotó: Iványi Aurél 
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Fel lehet menni a toronyba
a városháza nyílt napján

M
ájus 21-én, va-
sárnap Szeged 
napja alkalmá-
ból újra megnyit-

ja kapuit a Széchenyi tér leg-
szebb műemlék épülete, az 
eklektikus, neobarokk stílu-
sú városháza. A nagy árvíz-
ben megrongálódott régebbi 
városháza helyén és alapja-
inak felhasználásával, Lech-
ner Ödön és Pártos Gyula ter-
vei alapján építették fel a mai 
városházát. A 140 éve, 1883-
ban átadott épület ma Szeged 
közigazgatási központja.

A nyílt napon megnézhe-
tik a látogatók az impozáns 
dísztermet, a Lechner- és Ti-
sza-termet, a Sóhajok hídját, 
valamint 88 lépcsőn felme-
hetnek a toronyba is.

Az idegenvezetéssel kí-
sért, az épületet bemutató sé-
ták május 21-én félóránként 
indulnak 9 órától 14 óráig. Az 
épület megtekintése ingye-
nes, de regisztrációhoz kötött! 
Gyülekező a városháza elő-
csarnokában. 

Regisztrálni a szegedi 
Tourinform Irodában lehet 
személyesen vagy az alábbi 
elérhetőségek valamelyikén.

Szeged és Térsége Turisz-
tikai Nonprofit Kft. Cím: 6720 

Nyolcvannyolc lépcső vezet fel a toronyba. Fotó: Kuklis 
István

Szeged, Széchenyi tér 12. 
Telefon: +36-62/488-690, 

+36-62/488-699 E-mail: 
szeged@tourinform.hu

A Kockaház utcában kezdődött el  
az idei városi útfelújítási program
Május elején kezdődött el az újsze-
gedi Kockaház utca felújítása, és ez-
zel az önkormányzat idei útfelújítási 
programja. 

M
ihálik Edvin, a körzet ön-
kormányzati képviselő-
je elmondta: a burkolatot 
felmarják, és új aszfalt-

szőnyeg készül. A kivitelező Bali-Ép Kft. 
az önkormányzat útkeretéből bruttó 20 
millió forint értékben végzi el a felújí-
tást egy hónap alatt. Az utca átjárható 
marad, de parkolni tilos. Csak az aszfal-
tozás pár napjára zárják le teljesen az 
utat. A megújult, közel 170 méter hosz-
szú utca az új forgalmi rendnek megfe-
lelően egyirányú lesz. 

Mihálik Edvin hozzátette: a gazdasá-
gi nehézségek és az uniós források el-
akadása ellenére a szegedi önkormány-
zat nagy figyelmet fordít a városi utak 
állapotára. 1,1 milliárd forintot költ 
idén a saját költségvetéséből útfelújítá-

sokra.  A tervezett helyszínek: Etelka sor 
(az Erdő utca és a Felső Tisza-part kö-
zött), Homonnai utca (Fodorkert város-
részben), Rókusi körút (Tesco-bejárat és 
a Vértói úti csomópont közt), Varsa utca 
(Hattyason), a Bartók tér felújításának 

első szakasza, az Aradi vértanúk tere, a 
Földmíves utca és folytatása, a Sárkány 
utca (Alsóvároson, a Nyíl utca és a Szé-
csi utca között), a Csap utca (Petőfite-
lepen, a Sólya utca és a Fő tér közt), a 
Kurucvölgyi utca (Baktóban).

Nagyüzemben
nyírják a füvet

Hárommillió négyzetméter-
nyi gyepfelületet tartanak 
rendben a szegedi környe-
zetgazdák.

A 
meleg és esős idő-
járás miatt rohamo-
san nő a fű a sze-
gedi zöldterülete-

ken. Ezért a környezetgazdák 
nagyüzemben nyírják a fü-
vet, városszerte 49 kézi fű-
nyíróval és 10 önjáró nagy-
géppel dolgoznak.

– A város mintegy há-
rommillió négyzetméter-
nyi zöldterületét a közte-
rület-fenntartási program 
szerint gondozzuk. Ez ki-
emelt munka számunkra, 
ezért teljes kapacitással 
dolgozunk hétvégén is – 
mondta Makrai László, 
a Szegedi Környezetgaz-

dálkodási Nkft. ügyvezető 
igazgatója.

A cég közös várostakarí-
tási munkát is végzett május 
első hétvégéjén az SZKT-val. 
Éjszakánként pedig a geszte-
nyefákat permetezték, hogy 
ne szaporodjanak el az élős-
ködők, és ne korhadjanak el 
a fák.

Városszerte 49 kézi fűnyíróval 
és 10 önjáró nagygéppel nyírják 
a füvet. Fotó: Kuklis István

Félmillió
forint

adomány

Ennyi gyűlt össze az első bé-
ketelepi jótékonysági majá-
lison a Klúg Péter óvoda és 
iskola hallássérült gyerme-
keinek. – Örömmel álltam a 
civil kezdeményezés mellé 

– mondta Koromné Fenyvesi 
Rózsa önkormányzati kép-
viselő, aki 100 ezer forintot 
adott. A pénzt programokra 

és eszközvásárlásra fordít-
ják. A szervezők nem is ál-
modtak ekkora összegről, és 
tervezik a folytatást.  

– További kilenc utca felújítására most pályáztatja a kivitelezőket a város, 
hogy idén elkészülhessenek – mondta Mihálik Edvin a Kockaház utcában.
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Kimagasló, milyen jó állapotban maradtak 
fenn a százéves polgárházak Szegeden

– Debrecenben születtem, 
ott tanultam, 2019-ben dip-
lomáztam az egyetemen, 
minden odaköt. Arról írtam 
a diplomamunkámat, hogy a 
múlt század fordulóján zárt 
sorban épült földszintes há-
zaknak, amiket cívisházak-
nak nevezünk, elkészítettem 
a kataszterét. Készítettem 
róla egy www.debrecen-

hazai.hu honlapot és egy  
Facebook-oldalt, valamint 
egy album is elkészült. Sok-
féle módon igyekszem be-
mutatni, megőrizni ezeket 
az épületeket – mondta Ha-
rangi Attila. A diplomamunka 
folytatásaként az építész-
mérnök elnyerte a Magyar 
Művészeti Akadémia há-
roméves alkotói ösztöndíját. 
Ennek köszönhetően kibőví-
tette kutatási területét: az al-
földi polgárházakat veti ösz-

sze hét városban. Mivel ezek 
az épületek sok vonásukban 
hasonlítanak egymásra, At-
tila a helyi karakterjegyei-
ket igyekszik megmutatni. 
Debrecen mellett készült 
már kataszter Nagyváradon, 
Szatmárnémetiben, Kecske-
méten, Hajdúböszörmény-
ben és Nyíregyházán, jelen-
leg Szegedet kutatja. 

– Előzetesen Szabó And-
rás szegedi urbanista segí-
tett felkészülni térképekkel, 
aztán Google streetview-n 
néztem meg az utcákat, 
majd András útbaigazítása 
alapján végigjártam a háza-
kat. Az összes 1920-ig épült 
polgárházat lefotóztam, 
térképen ábrázoltam, utca, 
házszám alapján beazono-
sítottam. Most következik 
az elemzőmunka, vagyis a 
rengeteg adat alapján ösz-

szehasonlítom a hét várost 
és kimutatom a helyi jelleg-
zetességeket. Emellett a 
megőrzésre is törekszem a 
kutatással, hiszen ezek fejlő-
dő nagyvárosok, és megné-
zem, a település szövetében 
miként maradnak fenn ezek 
a földszintes házak. Úgy lá-
tom, ezek minden városban 
kihívást jelentenek az érték-
megőrzés és műemlékvé-
delem szempontjából. Más-
részt úgy vettem észre, ilyen 

metszetben nem fordított 
még a szakma figyelmet erre 
az épített örökségre – tette 
hozzá a kutató. A települése-
ket úgy választotta ki, hogy 
nagyságrendben hasonló al-
földi városokat nézett meg, 
köztük is olyanokat, amiket 
a múlt század fordulóján cívi-
sek, vagyis polgárok laktak, 
ezért vette be a felmérésébe 
Szegedet. Városunk azért is 

érdekes terület az építész 
számára, mert az árvíz tiszta 
lapot nyitott az építészetben, 
mégis megmaradtak a pa-
raszt-polgári jegyek a városi 
környezetben. Ebből a né-
zőpontból, úgy látja, Szeged 
merőben különbözik a többi 
hat településtől. 

– Az is szembeötlő Sze-
geden, hogy ami fennma-
radt, felújított és nagyon jó 
állapotú. Kifejezetten meg-
fogott a díszítésével Rátkai 
Sándor néhai papucskészí-
tő mester háza a Munkácsy 
utcában, ami egyben hely-
történeti érdekesség. A Fel-
sővárosi templom körüli kis 
utcák festői szépségűek. 
Nagyon tetszett a József At-
tila sugárút egységes utca-
képe. A házakat a harmadik 
körútig veszem lajstromba. 

Ezekből a közösségi oldalon 
és a honlapon kisebb ízelítő-
ket teszek közzé, az átfogó 
elemzés és egy fotókiállítás 
jövőre készül el – mondta 
Harangi Attila. 

Dombai Tünde

167 szegedi földszintes polgárházat fényképezett le és lel-
tározott a debreceni építészmérnök, kutató. Azokat, ame-
lyek a leginkább megőrizték karakterüket és homlokzatdí-
szeiket. Harangi Attila összesen hét alföldi város százéves 
épületeit hasonlítja össze, hogy a helyi sajátosságokat 
kiemelhesse. A kataszterből honlap és Facebook-oldal, a 
kutatásaiból később alapos elemzés és fotókiállítás ké-
szül. 

Harangi Attilát Szegeden Szabó András segítette. 

A József Attila sugárút egységes utcaképe. Épületfotók: Harangi Attila

Míves kapu az alsóvárosi Földmíves utca 9.-ben.

A Felsővárosi templom körüli festői szépségű utcák.

Homlokzatdísz a Teleki 
utca 6.-ban.

Rátkai Sándor papucsos 
mester egykori lakóhelye a 
Munkácsy utcában.
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Monori András: Az Ezeregy éjszaka musical 
európai zene, némi keleti fűszerrel

– Hogyan született a Ka-
kukkfészek zenéje? Kapott 
hozzá instrukciókat, vagy 
elég csak a darabot elolvas-
ni? 

– Ahhoz hasonlítanám, 
mint amikor felkérnek, hogy 
filmhez írjak zenét. Felér-
tékelődik a háttérzene sze-
repe, tehát az olyan zenéé, 
amivel az érzelmeket vagy 
a jeleneteket és azok érzel-
mi töltetét meg lehet vagy 
meg kell támogatni. A Ka-
kukkfészek esetében nem 
csak erről van szó. Vidovszky 
György rendezővel találtunk 
a darabban olyan részeket, 
amelyek alkalmassá tehetők 
voltak arra, hogy egy furcsa, 
sajátos dalként szülessenek 
újjá. Bromden törzsfőnök 
szerepében ezt Borovics Ta-
más nagyon-nagyon jól oldja 
meg, mert néha nem is tu-
dom eldönteni, beszél vagy 
énekel. A másik ötletünk 
az volt, hogy ha már pszi-
chiátrián játszódik a darab, 
legyen benne zeneterápia, 
ami olyan pontokat ér el a 
betegek lelkében, amiket 
szavakkal nem lehetne. Két, 
egymástól korban távol álló 
hangszer szólaltatja meg ezt 
a végletes világot: egy klasz-
szikus cselló és egy elektro-
mos gitár. 

– Teljesen más lehet 
musicalhez zenét szerez-
ni. Hogyan alakult hármuk 
együttműködése Geszti Pé-
terrel és Tasnádi Istvánnal 
az Ezeregy éjszaka megírá-
sakor? Geszti Péter azt nyi-
latkozta, tíz éve formálódik 
ez a worldmusical.

– Aktív zenészként soká-
ig dzsesszel foglalkoztam, 
aztán sokat dolgoztam Pa-
lya Beával, Szalóki Ágival, 
Bognár Szilvivel a magyar 
énekesnők közül, akik a 
folk és annak a határterüle-
tein mozognak. Régen érett 
már, és nagyon örülök neki, 
hogy megszületik egy ilyen 
musical, még ha a worldmu-
sic hullám lecsendesül is. 
Különösen azért, mert ezt 
a keleti dallamkincset nem 
dolgozták még bele az eu-

rópai musicalhagyományok 
világába. Jómagam játszom 
orientális hangszereken. 
Miután az európai zenét 
megtanultam, elvégeztem 
az iskolákat, elkezdtem tágí-
tani a látókörömet, tanultam 
indiai és török zenét. Ezért 
sikerült ezt a keleti hang-
zást beemelni a számunkra 
otthonos európai musicalek 
világába. Miközben minden 
ízében eredeti mű jött létre, 
mellyel keresztmetszetet 
adunk az európai és keleti 
zenékből, a dalok arculatát 
megszabja az orientális dal-
lamvilág. Mégis otthonos az 
európai fülnek, mert mi itt 
élünk, és én is így látom a vi-
lágot, én sem vagyok indiai. 

Valóban tíz éve kezdtünk 
el együtt dolgozni az Ezer-
egy éjszakán, egyszer már 
majdnem megvalósult a ter-
vünk, de külső körülmények 
lelassítottak minket. Aztán 

jött a világjárvány, ami min-
denkit visszavetett. Most 
meg, tudjuk jól, a kulturális 
élet amúgy sem szárnyal. 
Mindent együttvéve nagyon 
örülünk, hogy színpadra ke-
rül az előadás, mert mind a 
hárman nagyon szeretjük 
a meséjét, a figuráit. Igazi 
családi színház lett, mert 
mindhármunknak vannak 
gyerekeink, és bennünket, 
hármunkat is elvarázsolt 
ez a világ. Nagyon erős 

együttműködés alakult ki 
köztünk.

– Hogy kell elképzelni az 
együttműködést? A szöveg 
született meg először, vagy 
a dallam? 

– A mi sorrendünk úgy 
alakult, hogy Tasnádi Ist-
vánnak megvolt az átira-
ta az Ezeregy éjszakából, 
melyben megvoltak a ka-
rakterek, róluk beszélget-
tünk, hogy ki milyen. Persze 
ahogyan a mesékben ál-
talában, itt is jó és gonosz 
áll egymással szemben. Ám 
a munka folyamán a szö-
vegkönyvből kibomlottak 
ezek az egyszerűnek tűnő 
figurák, és személyiséggé 
formálódtak. A dalok meg-
írásakor nem úgy dolgoz-
tunk, mint előtte másokkal. 
Korábban ugyanis renge-
tegszer kaptam verseket, 
népköltéseket, és ahhoz 
tettem zenéket. Itt nem így 
ment, hanem fordítva: a 
szövegkönyv alapján írtam 
a zenéket, és Péter arra írta 
a dalszövegeket. Elképesz-
tően leleményes és pontos 
szövegeket ír. Hihetetlen, 

honnan kerít annyi szót, 
ami precízen ráillik a dal-
lamokra. Már-már nálam 
is jobban érzi az eredeti 
dallamot. Másokkal előfor-
dul, hogy utóbb kicserélnek 
egy-két szót, mert jobb jut 
eszükbe, de ő nem, Péter 
nagyon tiszteletben tartja a 
zene művészi dallamveze-
tését, nagyon figyel rá, hogy 
az megmaradjon minél job-
ban. Hát így zajlott nálunk a 
munka. 

– Hogy születik több 
figurához illő dallam, ami 
vonzza a verssorokat? 

– Amikor elolvasom a 
szövegkönyvet, megjelenik 
egy-egy virtuális figura, és 
ahogy elkezdem írni a zenét, 
kicsit a személyiségem egy 
része elkezd átlényegülni, 
átalakulni. Ne horrorfilmet 
képzeljen azért, de például 
a főgonosz, Dzsáfár dalá-

nál már üvöltöztem a szo-
bámban, hogy kijöjjön az a 
hangulat, ami szükséges a 
dalhoz. Ugyanígy a lírai bo-
hém szereplő és a szerel-
mes ifjú is kiteljesedik a ze-
nén keresztül. Majd miután 
megírom, fel is éneklem a 
dallamokat, mert rettentő-
en fontos az előadásmód. 
Még ha az én hangommal 
nem is olyan minőség, mint-
ha egy énekes tenné, de az 
érzelmi töltetet feltétlenül 

hozzáadom a dalokhoz. Így 
már lehet hozzá dalszöveget 
írni, koreográfiát csinálni. 
Később felvesszük a zenét 
stúdióban, rendes hangsze-
rekkel. 

– Melyik a kedvenc dala 
az Ezeregy éjszakából? 

– Egyik nap ez tetszik, 
másik nap az, annyira kü-
lönbözőek. Vannak mélyebb, 
tartalmasabb, érzelme-
sebb dalok, van, amelyik a 
gonoszság netovábbja, és 
vannak hatalmas, himnikus 
tömegjelenetek. Mindegyik 
szép a maga módján – így 
fogalmaznék diplomatiku-
san. (Nevet.)

– Az előadáson is hall-
hatjuk önt valamilyen kü-
lönleges hangszeren játsza-
ni?

– Ez a rendező dönté-
se, nem esett még szó róla. 
Nem zárkózom el előle.

– Hány hangszeren tud 
játszani tulajdonképpen?

– Nagyon sokfélén, attól 
függ, hogyan számoljuk. Ját-
szom kis furulyán és nagyon 
is – az kettő? A dolgozószo-
bámat úgy kell elképzelni, 
hogy az egyik oldalon vannak 
az európai hangszerek szé-
pen egy csokorban, ha kö-
rülnézek, akkor látok csellót, 
elektromos gitárt, két klasz-
szikus gitárt, basszusgitárt, 
két szaxofont, klarinétot. Ha 
a másik oldalra nézek, ott 
egy szitár, ami indiai penge-
tős hangszer, van bolgár he-
gedű, gadulka. A falon pihen 
a török pengetős hangszer, 
a kemenche. Ha koncertre 
kellene valamelyik, akkor 

nyilván levenném, és sokáig 
gyakorolnék. Zenekarokban 
is sokfélén játszottam, és 
mindegyikkel rengeteget fog-
lalkoztam, mert alapvetően 
nagyon szeretem a hangsze-
reket, de nem mindegyikkel 
vállalkoznék szólókoncert-
re a Zeneakadémián. Az 
Ezeregy éjszakában is mind 
megszólal, mert játszik egy 
európai nagyzenekar úgy, 
ahogy megszoktuk, cselló-
val, hegedűvel, nagybőgővel, 
kürttel és így tovább. Emellé 
társulnak hangzásban az iz-
galmas keleti hangszerek és 
még olyan, a könnyűzenéből 
ismert hangszerek, mint a 
basszusgitár.

– Melyik volt a legelső 
hangszer, amin megtanult 
zenélni? 

– Klasszikus gitáron, utá-
na következett a szaxofon, 
sokáig játszottam bőgőn, 
majd zenét kezdtem írni. Az-
tán elkezdtek vonzani a nép-
zenék és azon belül is a keleti 
zenék, egyre több hangszert 
ismertem meg és tanultam 
meg rajta játszani. Időközben 
csodálatosan megváltozott a 
világ, fiatalkoromban mesz-
szire kellett utazni ilyen keleti 
fortélyok után, mostanra fel-
költözött a tudás az internet-
re, könnyebben elérhető. Ha 
valamit keresek, elég csak a 
videók között szétnézni. Ha 
belegondolunk, azt is mond-
hatjuk: nagy faluvá vált a vi-
lág, hiszen ha valaki hegedül-
ni akar, egy karnyújtásnyira 
megmutatja neki valaki, hogy 
kell. 

Dombai Tünde

Színdarabhoz olyan zenét írni, mintha filmzene lenne, a 
musical viszont valami egészen más. Monori András ze-
neszerzőt kérdeztük a Szegedi Nemzeti Színház Kakukkfé-
szek című előadásának zenéjéről és a Szegedi Szabadtéri 
Játékok Ezeregy éjszakájának mesebeli világáról. 

Monori András szitáron játszik. Fotó: Szegedi Szabadtéri Játékok/Zsiros Aliz 

Zeneterápia a Kakukkfészek című darabban. 
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Szegeden divat 
az olvasás!
Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Ko-
vács-Krassói Anikó, a Móra Ferenc Múzeum muzeológusa 
Szabó Magda Ókút című regényét ajánlja.

A 
80-as évek Romániájában sokszor vitte rá a szük-
ség az embereket újságpapírokat gondosan felda-
rabolni szabályos téglalapokra. Kisgyerekként sok 
szép nyarat töltöttem a nagyszüleimnél egy pici 

székely faluban, s amint megtanultam olvasni, rendszeresen 
üldögéltem hosszan az Örkény által jól megírt kertvégi hely-
színen. Emlékszem, még azokon a cikkeken is végigrágtam 
magam, ahol minden sornak hiányzott a 
vége…

A sok-sok olvasással töltött 
év alatt voltak új és legújabb 
kedvencek, örök darabok. A 
regény a legkedvesebb mű-
fajom, mert van időm belee-
reszkedni történetbe, érzés-
be, részese lenni egy kornak 
vagy a főhős szemüvegén ke-
resztül látni a világot.

Alapvetően nagyon ritkán olva-
sok újra regényt, mert azt gondolom, 
olyan rövid az élet, és én annyi mindent nem olvastam még. 
Ez alól egyetlen kivétel van: Szabó Magda. Folyamatosan 
előveszem, mert – amire csak a legnagyobbak képesek – 
minden újraolvasásban, minden új életkorban vagy életkor-
szakban valami nagyon mást és nagyon újat tud mondani 
nekem. Néha azt érzem, csak nekem.

Ha tehetném, legszívesebben három könyvéről is beszél-
nék, mert önéletrajzi vonatkozású trilógiája: a Régimódi tör-
ténet, az Ókút 
és a Für Elise 
számomra elvá-
laszthatatlanok, 
akkor is, ha 
sohasem olvas-
tam még őket 
egymás után 
sorrendben. S 
bár mindig épp 
az a kedven-
cem, amit újra-
olvasok, mégis 
az Ókút áll szí-
vemhez legkö-
zelebb. Ha ke-
zembe veszem, 
úgy érzem, ott 
vagyok a köze-
lében, Debrecenben, a Szent Anna utcai házukban, része 
lehetek a hétköznapjaiknak, közelről láthatom azt a három 
embert, akik olyan feltétlen elfogadásban éltek együtt, vál-
lalva különcségüket mások előtt. S bár Szabó Magdának 
nem született gyermeke, akire ráhagyhatta volna ősei örök-
ségét, sokan vagyunk, akik azt érezzük, ajándékba kaptuk 
tőle minden örökölt tudását.

Olyan jó volna, ha minden családnak lenne egy króniká-
sa, aki megírná a felmenők történeteit, hogy jobban meg-
ismerhesse magát az utókor. Nagyon büszke vagyok az 
édesapámra, aki több mint egy évtizede nemcsak saját, de a 
számára legfontosabb ősök életútját is folyamatosan rögzí-
ti. Magának, nekünk, a gyerekeinknek, s mindazoknak, akik 
majd nyitott szívvel olvassák.

Szabó Magda Ókút című regénye a Somogyi-könyvtárból 
kölcsönözhető.

Nagyon büszke 
vagyok az édes-

apámra, aki több mint 
egy évtizede nemcsak 

saját, de a számára leg-
fontosabb ősök életút-

ját is folyamatosan 
rögzíti. 

A 
szegedi MASZK 
Egyesület május-
ban izgalmas előa-
dásokat szervez. 

Május 16-án, kedden a KV 
Társulat és a Láthatáron Cso-
port Kiállok magamért című 
előadása lesz a régi zsinagó-
gában. Az alkotók olyan gyer-
mekotthonokban felnőtt sze-
mélyeket kerestek fel, akik-
nek sikerült kitörniük a nehéz 
gyermekkori körülményeik kö-
zül. Május 21-én, vasárnap 
Grecsó Krisztián Vera című re-

gényének adaptációja érkezik 
az IH Rendezvényközpontba. 
Vera egy kislány a nyolcvanas 
évek Magyarországán, Szege-
den. Május 25-én, csütör-
tökön a Láthatáron Csoport 
Kenyértörés – Krónika a gö-
rög–perzsa háborúkból című 
előadását mutatják be a régi 
zsinagógában. Az író-rendező 
Fábián Péter és az alkotók le-
hetőséget kínálnak a nézők-
nek, hogy titkos szavazás-
sal hozzanak meg egy fontos 
döntést az este végén. 

Kenyértörés lesz a régi zsinagógában

Jelenet a Kenyértörés című előadásból. Fotó: Reviczky Zsolt

Kétnapos ünnepséggel emlékeznek 
az építkezésre, előadásokkal, szom-
batfogadással készülnek, megmutat-
ják a régi és az új zsinagógát is – min-
denkinek. 

M
ájus 18-án, csütörtökön 
11 órakor az ünnepséget 
Kozma József, a szegedi 
közgyűlés kulturális bizott-

ságának elnöke nyitja meg a Jósika utcai 
új zsinagógában, majd Heisler András, a 
Mazsihisz elnöke arról beszél, hogy a sze-

gedi zsinagógának hol a helye a magyar 
zsidóság életében. 13 órától a hitközség 
Gutenberg utcai székházában felszólal 
Radnóti Zoltán főrabbi, Komoróczy Szon-
ja, az Országos Rabbiképző – Zsidó Egye-
tem rektorhelyettese és Kántor Anita rab-
binő is. 16 órától Kendrusz Attila vallási 
vezető a régi és az új zsinagógát mutatja 
meg az érdeklődőknek.

Másnap, május 19-én ugyancsak 
a zsinagógában 11 órakor adják át a 
Löw-emlékplaketteket. A Löw Lipót-em-
lékplakettet olyan nem zsidó származá-

sú személy kaphatja meg, aki sokat tett 
a szegedi zsidóság kultúrájáért, a vallá-
sért, a zsidóság bemutatásáért. A Löw 
Immánuel-emlékplakettet pedig zsidó 
emberek kapják, akik hasonlóan so-
kat tesznek a hitközségért. Mindkettő-
ről elöljárósági döntés születik. Két épí-
tészeti előadás is elhangzik: Pataricza 
Dóra művészettörténész a zsinagóga 
építészeti különlegességeiről beszél, 
Frauhammer Krisztina tudományos 
munkatárs pedig a zsinagóga ablakait 
bemutató informatikai rendszert ismer-
teti. Pénteken este fél 7-től szombatfo-
gadást tartanak. Közreműködik Gábor 
Audrey operaénekes és Maczelka Noé-
mi egyetemi tanár orgonán.

120 éves a zsinagóga

A Katyńi requiemet adták elő 
három lengyel városban

Április végén három lengyel városban adott ünnepi kon-
certet a Szegedi Szimfonikus Zenekar és a Vaszy Viktor 
Kórus. Király László magyar zeneszerző Katyńi requiem című 
művét adták elő, mely Polner Zoltán költő és Cyprian Kamil 
Norwid szövegein alapul. A darab tisztelgés a katyńi mészár-
lás áldozatai előtt. A koncertsorozat a lengyel–magyar ba-

rátság elismerése is. A zenekar Gyüdi Sándor vezényletével 
lépett fel, szólót énekelt Somogyvári Tímea Zita (szoprán) és 
Altorjay Tamás (basszus). A koncerteket a gdański Második 
Világháború Múzeumának konferenciatermében, a varsói 
Mindenszentek-templomban és Krakkóban, a Słowacki Szín-
házban tartották.
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M
arcus Aurelius 
császári tényke-
dése a folyama-
tos háborúsko-

dás jegyében telt, a harcok 
szünetében gyakran tollat ra-
gadott, és leírta gondolatait. 
Naplóbejegyzéseinek közép-
pontjában a kötelességtelje-
sítés, a szolgálat, a kicsapon-
gásoktól mentes, józan élet-
vitel hirdetése állt. Nézetei 
szerint az életet az értelem 
és a nyugalom vezérli, amely-
ben a rossznak és a jónak is 
megvan a helye.

Nem hagyta, hogy a hata-
lom megrontsa őt, erre figyel-
meztette is magát: Vigyázz, 
el ne császárosodj, fel ne 
vedd szokásaikat – mert ez 
könnyen megesik. Légy csak 
egyszerű, jó, tiszta, komoly, 
kendőzetlen, igazságszerető, 
istenfélő, jóindulatú, szere-
tetteljes, tántoríthatatlanul 
kötelességtudó.

Nálunk az igét a kor-
mánymédia hirdeti. „Demens 
vénember, aki teljességgel 
alkalmatlan a pápai poszt 

betöltésére, vagy egy gazem-
ber” – harsogták 2016-ban. 
„A pápa egy derék liberális, 
genderben hívő marha, a kre-
tén brüsszeli politikusok kre-
tén mondatait kretén módon 
idéző, európai értékektől ide-
gen, migráns hátterű argen-
tin libsi” – írták 2017-ben. 
Majd jött a megvilágosodás, 
a katolizáció, a megtérés. 
„Katolikusként nekem ő az 
első számú vallási vezető és 
tekintély” – írta ugyanaz a 
személy. 

Hirtelen mennyi vallásos 
ember lett ebben az ország-
ban! Még titkolják a nép-
számlálás erre vonatkozó 
adatait, de 30–40 százalék 
közötti a valós szám, ennek 
háromnegyede lehet katoli-
kus. Még szeretve utált vezé-
rünk, hős templomjárónk is 
református.  Saját példájára 
utalva azt is mondta: a csa-
ládjukban, mivel a lányok az 
anya, a fiúk az apa vallását 
követik, így katolikusok és 
kálvinisták élnek.

Az igazi vallásgyakorlás 

cselekedeteinkben, ember-
társainkkal való viselkedé-
sünkben nyilvánul meg. Ha-
mar felismerte a több ezer 
éves gyakorlatot: az egyház 
a mindenkori társadalmak 
kiszolgálója volt, segítségé-
vel manipulálni lehet ma is 
az embereket. A Szentszék 
és a Karmelita kolostor közé 
azonban nem lehet egyenlő- 
ségjelet tenni.

Az elítélt terroristavezért 
hamis indoklással kegye-
lemben részesítő Katalin 
alezredesné az alapfércmű-
ből idézget, kirekesztő csa-
ládmodellről zeng ódákat, a 
gyermeki élet védelméről la-
mentál, miközben olyan mér-
tékben nő a rászorulók szá-
ma, hogy vannak gyerekek, 
akikhez csak húsvét után jön 
a csokimikulás, ami már nem 
kelt el az áruházakban.

Ferenc pápa ment, ők 
meg itt maradtak. Nem kérte 
rajtuk számon a tízparancso-
latot, bár azt kimondta: A jó 
pásztor nem rabló és nem 
tolvaj. Ha szerencsénk van, 
inkább előbb, mint utóbb 
éppen a saját álszent híveik 
mondanak róluk ítéletet.

Dr. Zsadányi Nagy Csaba

     Postabontás
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Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzata

a településfejlesztési koncepcióról, az integrált településfejlesztési stratégiáról és a 

településrendezési eszközökről, valamint egyes településrendezési sajátos jogintéz-

ményekről szóló 314/2012. (XI. 8.) Korm. rendelet – 2022. július 30-án hatályos szö-

vegállapotának – 42. § (1) bekezdése értelmében

közzéteszi

a Szeged, Kálvária sugárút – Katona József utca – Cserepes sor – Szabadkai út – 

Móravárosi körút által határolt terület településrendezési eszközeinek módosítására 

vonatkozó tervezetét, valamint

LAKOSSÁGI FÓRUMOT hirdet

azzal a céllal, hogy a településfejlesztéssel, településrendezéssel és településkép-ér-

vényesítéssel összefüggő partnerségi egyeztetés helyi szabályairól szóló 36/2017. (XI. 

14.) önkormányzati rendelet 3. § (2) bekezdés a) pontjában meghatározott partnerek 

észrevételeket tehessenek a lakossági fórumon szóban vagy a rendelet 2. sz. mellék-

letét képező adatlap kitöltésével papíralapon, postai úton a városi főépítészhez (6720 

Szeged, Széchenyi tér 11.) történő eljuttatásával / elektronikus úton a fehereva@sze-

ged.eu e-mail-címre megküldve a lakossági fórumtól számított 8 napon belül,

legkésőbb 2023. június 1-ig.

A közzététel ideje:

 2023. május 15-től 2023. június 1-ig.

A településrendezési eszközök tervezete megtekinthető Szeged város hivatalos 

honlapján (www.szegedvaros.hu).

Lakossági fórum ideje:

2023. május 24. (szerda) 16:30

Helyszín:

Szeged Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal

Sajtószoba

(6720 Szeged, Széchenyi tér 10.)

Nem akarásnak nyögés a vége

M
ennyire igaza 
van sok köz-
mondásnak: A 
jó pap is hol-

táig tanul. Tanulj, tinó, ökör 
lesz belőled. Ha boldogulni 
akarsz az életben, egy éle-
ten át tanulnod kell. És hogy 
miért hozakodom elő ezek-
kel a példákkal? Mert sokan 
vannak, akik nincsenek ez-
zel tisztában.

Hosszú életem során 
és szakmámnál fogva (köz-
gazdász vagyok), sőt másik 
két felsőfokú szakvizsgával 
is rendelkezem, bizony úgy 
hozta a sors, hogy még ma is 
tanulok, korábban pedig ta-
nítottam is, mert a szükség 
rávitt. Mestervizsgára készí-
tettem fel felnőtt embereket, 
és tagja voltam a vizsgáztató 
bizottságnak is. 

Valamiért lapozgattam 
az idegen szavak szótárát, 
és megakadt a szemem a 

„kekk” német szón, amely-
nek magyar változatai: hety-
ke, pimasz, tiszteletlen etc. 
És mindjárt beugrott, hogy 
az Orbán-kormány mostaná-
ban azzal mímel (színlel, tet-
tet), hogy mielőbb hozzájus-
son azokhoz a milliárdokhoz, 
ami – szerintük – jár nekik, 
pillanatnyilag bárhogyan is 
igazgatják a nép sorsát Ma-
gyarországon. Végül is arról 
van szó, hogy a brüsszeli 
elhúzódó tárgyalások után 
a felfüggesztett közösségi, 
hazánkat érintő közvetlen 
forrásokhoz mielőbb hozzá-
jusson hazánk.

Amíg Orbán által veze-

tett kormányunk nem felel 
meg az elvárásoknak, addig 
nem születhet döntés Brüsz-
szelben a 6,3 milliárd euró 
felszabadításáról. Nem mel-
lesleg feltételek kötődnek az 
5,8 milliárd eurónyi helyre-
állítási pénzhez való hozzá-
féréshez is. 27 úgynevezett 
„szuperfeltételt” kell hozzá 
teljesíteni. Egyszóval sok 
még a kormány tennivalója, 
de úgy tűnik, hogy könnyebb 
az ellenzékre, a baloldalra 
hárítani minden felelőssé-
get, mint tisztességgel vé-
gezni feladataikat.

Kutnyik Pál

Tisztelt Olvasóink! 

Szerkesztőségünk fenntartja a jogot arra, hogy az 
észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szer-
kesztett formában adja közre. 

Megáldattunk

55 éves osztálytalálkozó

Nemrégiben tartotta osztálytalálkozóját az egykori Gera Sándor Általános Iskola 1968-
ban végzett 8. B osztálya. A 34 fős osztályból tizenöten gyűltek össze a jeles alkalomra. 
Megemlékeztek azokról, akik már nem lehetnek köztük. A jelenlévők felidézték a találkozón 
a régi szép emlékeket. Az iskola Petőfitelepen, a Lidicei téren abban az épületben működött, 
amelyben jelenleg a Szegedi Szent Benedek School of Business Technikum található.
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Sportmix

EZÜST A VÉGE. A Vidux-Sze-
gedi RSE férfi röplabdacsapa-
ta második helyezést ért el az 
NB I. Liga döntőjében. A há-
rom győzelemig tartó küzde-
lemben annak ellenére, hogy 
minden mérkőzésre a kiéle-
zettség, valamint a végtelen-
nek tűnő labdamenetek vol-
tak jellemzőek, az utolsó talál-
kozón a MEAFC-Miskolc együt-
tese bizonyult jobbnak, így ők 
érdemelték ki az idei szezon-
ban a bajnoki címet.

„Természetesen csalódot-
tak vagyunk, de mindent meg-
tettünk, hogy megnyerjük a 
bajnokságot, ez pedig most 
erre volt elég. Büszke vagyok a 
csapatomra, mert ha az egész 
éves munkát figyeljük, annak 
ez a második hely is gyönyörű 
eredménye” – értékelt a sze-
gediek edzője, Fésüs Erzsébet.
DÍJAT KAPOTT KÁSA. Ran-
gos elismeréssel díjazták 
Kása Ferencet, az MVM Sze-
ged VE kenus edzőjét, a Dó-
zsa-iskola pedagógusát. A 
Kacsa bácsi becenevű szak-
ember a sport iskolai népsze-
rűsítésében, az ifjúság test- 
edzésének szervezésében, 
illetve fejlesztésében kifej-
tett eredményes tevékenysé-
ge elismeréseként vehetett 
át Kerezsi Endre-díjat a fővá- 
rosban.
TORNÁT NYERT BÍRÓ. Április 
utolsó hétvégéje aranybetűk-
kel íródik be a Gellért Tenisz 
Iskola történelemkönyvébe, 
ugyanis a klub büszkesége, 
Bíró Melinda Székesfehérvá-
ron, a J30-as ITF juniorverse-
nyen kétszer is a csúcsra ért. 
Előbb párosban, Nemcsek 
Gréta oldalán nyerte meg a 
versenyt, majd parádés játék-
kal az egyéni döntőbe is beve-
rekedte magát, ahol hatalmas 
szívvel küzdve 6:3, 7:6-ra le-
győzte Molnár Kittit, így élete 
első egyéni ITF junior torna-
győzelmét aratta. A sportoló 
edzője Kiss György.
TEKEARANY. A férfiaknál a 
Zengő Alföld Szegedi TE, a 
nőknél pedig a címvédő Ipar-
technika Győr SE nyerte a teke 
szuperligát. A Positive Adams-
ky férfibajnokságban a Zala-
egerszegi TK lett a második, 
míg a Répcelaki SE a harma-
dik. A tekeszövetség tájékoz-
tatása alapján a női szuper-
ligában rendkívül izgalma-
san alakult az utolsó forduló, 
amelynek végén ismét a Győr 
SE ünnepelhetett. A második 
helyen a Ferencvárosi TC, a 
harmadikon a Rákoshegyi VSE 
csapata végzett.
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KÖZÉRDEKŰ KÖZLEMÉNY

Felhívom a lakosság figyelmét, hogy a Csongrád-Csa-
nád Vármegyei Kormányhivatal Népegészségügyi 

Főosztály Közegészségügyi Osztálya Szeged városá-
ban a természetes fürdővíz használatot engedélyezte 

és természetes fürdőhelyként jelölte ki

– Sziksósfürdő Strand és Kemping területét
(6791 Szeged, Fürdő u. 1., 5500/1 hrsz.),

a fürdési idény  
2023. április 28-tól 2023. szeptember 17-ig tart;

továbbá természetes fürdőhelyként jelölte ki
– Sziksósfürdő Naturista Strand és Kemping területét

(6791 Szeged, Vereshomok dűlő 1.),
a fürdési idény  

2023. április 29-től 2023. szeptember 17-ig tart.

Dr. Martonosi Éva
Szeged Megyei Jogú Város jegyzője

Kijutottak a vb-re

A 
szegedi Demeter Attila, illetve Kelemen Balázs, Ivo-
sev Tamás és Roszics Urosz alkotta magyar férfi 
3×3-as kosárlabda-válogatott 21–19-re legyőzte 
Kínát az izraeli Eilatban rendezett világbajnoki se-

lejtezőtorna rájátszásában, így harmadik helyének köszön-
hetően kijutott a vb-re. A hatcsapatos selejtezőről három gár-
da utazhat a május 30. és június 4. között sorra kerülő bé-
csi világbajnokságra, amelyen a magyar női válogatott alanyi 
jogon részt vesz. A vb-n a férfiválogatott a D csoportba kerül 
Hollandia, Mongólia, Svájc és Japán mellé.

A 
PC Trade Szege-
di NKE U14-es le-
ány kézilabdacsa-
pata megnyerte 

az I. osztályú korosztályos 
bajnokságot. Laluska Ba-
lázs együttese olyan nagy-
nevű csapatokat előzött 
meg, mint az FTC és a Győr, 

de ide sorolhatjuk az NB I.-
es bajnokság siófoki és érdi 
utánpótlását is.  Az aranyé-
rem büszkeség a klubnak, 
egyúttal azt is jelenti, hogy 
a tavaly az I. osztályban, a 
2008-as korosztályban elért 
ezüst és a 2007-eseknél el-
ért bronz után idén megkoro-

názták az egyesületnél zajló 
munkát. 

– Nehéz lenne hat-hét évet 
pár mondatban összefoglal-
ni. Helyette megköszönöm a 
lányok és a szülők bizalmát, 
valamint az összes kollégának 
a munkáját! – fogalmazott a 
siker után Laluska Balázs.

A PC Trade Szegedi NKE bajnokcsapata. A képen, állnak: Laluska Balázs, Kapás Lau-
ra, Makra Iza, Laluska Elza, Horváth-Fock Regina, Gulyás Adél, Kiss Katinka, Boros Lívia, 
Kocsis Bori, Bácsi Janka, térdelnek: Jéga-Szabó Viktória, Bogdán Orsolya, Forgó Noémi, 
Hermán Aisa, Milencovici Iovana, Ambrus Gerda, Lajos Anikó, fekszenek: Kollár Kata, Köte-
les-Baunok Ivett, a képről hiányzik: Meiszter Emma, Oltványi Mira. Fotó: SZNKE

Svéd vonal az OTP Bank-Pick Szegednél
A következő szezonban Kárpáti Krisztián lesz az edző, utána jön az Apelgren, Källman páros

A következő szezonban Kár-
páti Krisztián lesz a bajnoki 
címvédő OTP Bank-Pick Sze-
ged férfi kézilabdacsapatá-
nak vezetőedzője, majd a 
svéd Michael Apelgren veszi 
át az együttes irányítását. A 
magyar szakember kineve-
zését a múlt héten jelentette 
be a klub, amely azt is közöl-
te, hogy a munkáját Vladan 
Jordovics segíti.

– Eddig sem azt a koncepciót 
vallottuk, hogy összevásárol-
juk a világ sztárjátékosait, en-
nél felelősebb gazdálkodást 
folytatunk, és felelősségünk 
van a jövő kézilabda-gene-
rációjának fejlődésében is – 
mondta a klub honlapjának 
Szűcs Ernő Péter elnök. – In-
kább szeretnénk ragaszkodni 
az identitásunkhoz: fiatal, mo-
tivált játékosokkal lefektetni 
egy új alapot, amire hosszú tá-
von építkezhetünk. Krisztián, 
akit a legtehetségesebb ma-
gyar edzőnek tartok, három 
éve dolgozik velünk, és ponto-
san abban a legerősebb, ami-
lyen irányba most szeretnénk 
újraépíteni a csapatot.

A klub akadémiáján dol-
gozó edzőpáros egy szezonon 

át vezeti majd a gárdát, a sze-
gedi egyesület ugyanis meg-
erősítette, hogy a jövő nyártól 
Michael Apelgren veszi át az 

irányítást, akinek segítője a 
szegediek legendája, Jonas 
Källman lesz. Källman 2014 
és 2021 között Szegeden ját-

szott, EHF-kupa-győztes, baj-
nok, Magyar Kupa-győztes és 
csapatkapitány is volt, hazája 
válogatottjával pedig olimpiai 
ezüstérmet nyert 2012-ben, 
Londonban.

– Nekünk egy sikeréhes 
edzői gárda kell, és a tárgyalá-
sok során bennük láttuk meg 
azt a tüzet, azt az elszántságot, 
amire a klubnak szüksége lesz 
a továbblépéshez. A fiatalok 
mellett szeretnénk pár nem-
zetközileg is meghatározó já-
tékost igazolni, ebben a svéd 
edzőpárosnak is fontos szere-
pe lesz – mondta a klubelnök. 
– Olyan rutinos játékosokat 
szeretnénk megszerezni, akik 

a győztes mentalitásukkal 
példaképként játszhatnak a 
fiatalabb játékosainkkal. Mivel 
Michael Apelgren szerződése 
a svéd válogatottnál és klub-
jánál is 2024-ben jár le, ezért 
állapodtunk meg úgy, hogy jö-
vőre csatlakozik hozzánk. De 
hangsúlyozom, hogy az előt-
tünk álló egy év nem átmeneti 
év, hanem az új korszak épít-
kezésének első állomása.

Az új edzők személyére 
csak most derült fény, de az 
már tavaly november óta köz-
tudott, hogy a jelenlegi tréner, 
Juan Carlos Pastor a mostani 
szezon végén, tíz év után távo-
zik Szegedről.

Aranyérmesek a Laluska-lányok
A Szegedi NKE nyerte az U14-es bajnokságot

Rosta és Molnár sem marad
Hivatalossá vált: Rosta Miklós a következő idénytől a 
Dinamo Bucuresti kézilabdacsapatában folytatja pá-
lyafutását. A 24 éves beálló három évre szerződik az 
OTP Bank-Pick Szegedtől a román csapathoz. Szintén 
eldőlt, hogy a szegedieknél kiegészítő embernek szá-
mító, magyar válogatott Molnár Robin két kölcsön töl-
tött szezon után a következő szezontól ismét a NEKA 
csapatát erősíti. Ezzel immár öt távozó ismert a Pick-
nél, hiszen korábban kiderült, hogy Mirko Alilovic (Wis-
la Plock), Kent Robin Tönnesen (PSG) és Alexander 
Blonz (GOG) is máshol folytatja.

Kárpáti Krisztián egy szezonra kapta meg a kispadot, utána jön Michael Apelgren. Fotók: OTP Bank-Pick Szeged, IK 
Sävehof
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SZEGEDEN KÖTÖTTEK HÁZASSÁ-
GOT április 28-án: Horváth Ádám és 
Gönczi Noémi Nikolett; április 29-
én: Lipők Zoltán és Árpás Annamá-
ria Rózsa, Nagy Károly és Pigniczki 
Lili Betti, Tóth Marcell és Szalma An-
namária, Kálló Domonkos és Joób 
Gréta Olivia, Széles Tibor és Del-
gado Eleazar Glaiza, Ördögh Zol-
tán és Kószó Kata, Hódi Zsolt 
Ferenc és Pataki Nikolett.
SZEGEDEN SZÜLETTEK: 
Szabó József Attilának 
és Bihari Nikolettnek 
2023. 03. 29-én Do-
minik, Szilágyi Sán-
dornak és Teiszl Ger-

dának 2023. 04. 26-án 
Zoárd, Papdi Tamásnak 
és Tóth Mariann-nak 
2023. 04. 27-én Ró-

kus, Varkulya Krisztián-
nak és Börcsök Beatrix-

nek 2023. 04. 28-án Gréta, 
Benkő Péternek és Buza Ri-
tának 2023. 04. 29-én Pé-
ter Zsombor, Dabis Tamás-
nak és Makai Renáta Gab-
riellának 2023. 04. 30-án 
Zsófia, Gabnai Dávid István-
nak és Gulyás Gabriella Ma-
riann-nak 2023. 04. 30-án 
Janka nevű gyermeke szüle-
tett.

Szeretne 2 ajándék belépőt nyerni az újszegedi sportuszodába? Játsszon velünk! Küldje be a Szegedi Tükörnek a skandináv rejtvény megfejtését, valamint a nevét és elérhetőségét (lakcím, 

e-mail-cím, telefonszám) a szegeditukormegfejtes@szegedvaros.hu e-mail-címre, vagy dobja be a városháza portáján kihelyezett gyűjtőládába! Beküldési határidő: május 18. A nyerteseket 

e-mailben vagy telefonon értesítjük. 

Kedves Játékosunk! A rejtvény megfejtésének beküldésével hozzájárul ahhoz, hogy a sorsoláshoz szükséges adatait szerkesztőségünk az Európai Parlament és a Tanács vonatkozó adatke-

zelési rendeletének megfelelően kezelje és tárolja. Adatait legkésőbb három hónap múlva megsemmisítjük. 

Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése: Petőfi választókerületéhez tartozott Kiskundorozsma is. A nyertes: Köles Edit. Gratulálunk! 

Időjárás-előrejelzés Szegedre: 
esős, szeles, változékony idő

Május
15.

hétfő

Május 
16.

kedd

Május  
17.

szerda

Május   
18. 

csütörtök

Május   
19. 

péntek 

Május   
20. 

szombat 

Május  
21. 

vasárnap

Zivatar,
erős szél

21/11
Zsófia,
Szonja

Zivatar

22/10
Mózes,
Botond

Zápor
 

22/10    
Paszkál,
Ditmár

Zivatar

22/10
Alexandra,

Erik

Közepesen 
felhős

22/11
Ivó,

Milán

Közepesen 
felhős

23/11
Bernát,
Felícia

Közepesen 
felhős

 
23/11
Mirella,

Konstantin

TARKABARKA 11

Kiadó: Szeged Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala (6720 Szeged, Széchenyi tér 10.)
A kiadásért és a szerkesztésért felelős: Szabó C. Szilárd. 

Nyomás: PlexPrint Kft. ISSN: 1589-4282
Hírek a városról, a polgármesterről: www.szeged.hu, www.szegedvaros.hu; 

a Facebookon: www.facebook.com/drbotkalaszlo
E-mail-cím: szegeditukor@szegedvaros.hu

MÁJUS 17., SZERDA
Hekáné Dr. Szondi Ildikó: 14.00 – 16.00 (A jelzett időponton 

belül elérhető a  30/963-8137 telefonszámon és a szondi.ildi-

ko@szeged.eu címen.)

Mihálik Edvin: 17.00 (Somogyi-könyvtár Odesszai Fiók-
könyvtára, Székely sor 11.)  
MÁJUS 20., SZOMBAT
Kothencz János: 10.00 – 12.00 (Csongor tér 12.)

Képviselői 
fogadóóra

Anyakönyvi hírek
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Találkozó: Alsóvárosi Napsu-
garas Tájház 
A kultúrséta részvételi díjas 
és regisztrációhoz kötött. Te-
lefon: +36-30/501-2822, 
e-mail: szegedalsovarosi.taj-
haz@gmail.com.

A SZECESSZIÓ GYÖNGY-
SZEMEI SZEGED BELVÁ-
ROSÁBAN
Időpont: május 20., szom-
bat, 10 óra
Találkozó: Szegedi Tourin-
form Iroda
A kétórás séta részvételi dí-
jas és regisztrációhoz kö-
tött (Széchenyi tér 12., tele-
fon: +36-62/488-690, +36-

62/488-699, e-mail: sze-
ged@tourinform.hu).

SZEGED-NAPI SÉTA
Időpont: május 21., vasár-
nap, 14 óra
Találkozó: városháza
A kétórás történelmi séta 
részvételi díjas és regisztrá-

cióhoz kötött (Széchenyi tér 
12., telefon: 62/488-690, 
62/488-699, e-mail: sze-
ged@tourinform.hu).

MIKSZÁTH KÁLMÁN: A FE-
KETE KAKAS
Időpont: május 22., hétfő, 
19 óra 

KOS (III. 21–IV. 20.) 
A héten érdemes lehet 
odafigyelnie arra, hogy 

a személyes varázsát, ki- 
sugárzását is hagyja meg- 
nyilvánulni a szakértelme 
mellett.

BIKA (IV. 21–V. 20.) 
A következő napokban po- 
zitív változások várhatók 

az életében: mivel szívesen 
ad tanácsot és beszélget a 
környezetében élőkkel, köny- 
nyen válhat a társaság kö- 
zéppontjává.

IKREK (V. 21–VI. 21.)  
A héten nagyon hatékony 
lehet a munkahelyén, 
mivel egyre jobban bele 

tud merülni az aktuális 
feladatába. Ezt méltányolják 
kollégái is. A dicséretet ne 
feledje ön is viszonozni!

RÁK (VI. 22–VII. 22.) 
A jó idő most szinte 
egyik napról a másikra 
feltölti önt: sok az ener- 

giája, nem érez semmit sem 
lehetetlennek. Gazdálkodjon 
jól mindezzel, hogy maradjon a 
lendületéből későbbre is.

OROSZLÁN (VII. 23– 
VIII. 22.) A napokban 
tapasztalatokat szerez- 
het azzal kapcsolatban, 

hogy nem célravezető folyton 
túlzott elvárásokat támasztani 
se önmagával, se környezetével 
szemben, hanem fontosabb 
megbecsülni és értékelni őket. 

SZŰZ (VIII. 23–IX.  
22.) Ezen a héten ér- 
demes lehet kihasználnia 
kiterjedt kapcsolati háló- 

ját a munkahelyén, hogy a 
túlzott mennyiségűnek érezhető 
feladatait megfelelően tudja 
megoldani. Ez a kölcsönösség 
később is sokat érhet. 

MÉRLEG (IX. 23–X.  
22.) Valamiért nemcsak 
a munkahelyén, hanem 
még otthon is feszültté 

és idegessé válhat a 
héten. Legyen figyelmesebb 
a környezetében élőkkel, 
próbáljon meg többet lazítani, 
ez által jobb lesz a közérzete.

SKORPIÓ (X. 23– 
XI. 21.) A munkahelyén 
érdemes lehet a nehe- 
zebb, nagyobb odafigye- 

lést igénylő feladatokkal 
foglalkoznia a héten, mert 
ezeket halogatni szokta, most 
előtörő kreativitása miatt ered- 

ményesebben vághat nekik.
NYILAS (XI. 22–XII. 
21.) Most már egyre 
jobban érzi, hogy több 

pihenésre volna szük- 
sége: ezt okozhatja a tavaszi 

fáradtság is, de lehet, hogy 
egyszerűen csak túl sokat 
dolgozott. Rájöhet, hogy nem 
árt néha odafigyelni a testünk 
jelzéseire.

BAK (XII. 22–I. 20.) 
A következő időszakban 
érdemes lehet nagyobb 
hangsúlyt fordítani a 

kommunikációra mind otthon, 
mind a munkahelyén! Ezzel 
a kapcsolatait megerősítheti, 
emellett sok embert más 
nézőpontból is megismerhet.

VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.) 
A héten mindenki el- 
árasztja önt feladatokkal 
a munkahelyén, ám derűs 

hangulata segíti abban, 
hogy meglegyen a kedve 
is ehhez a sok munkához.

HALAK (II. 20–III. 20.)  
A következő napokban 
sok újdonságban lehet 
része a munkahelyén, 

így most újra bizonyíthatja 
szakmai hozzáértését. Ha 
kellőképpen bízik önmagában, 
akkor könnyen veheti a fel- 
merülő akadályokat.

Horoszkóp Szeged régen

Szeged-napi séta és a szecesszió gyöngyszemei

12 SZÍNES

1967-BEN KÉSZÜLT A FELVÉTEL A TISZA FELŐL A LEROMBOLT VASÚTI-KÖZÚTI TISZA-HÍD ÚJSZEGEDI HÍDFŐJÉRŐL. 1852-ben született dön-
tés arról, hogy a Pest–Temesvár vasútvonal Szegednél keresztezze a Tiszát, ennek az útvonalnak a részeként épült meg a szegedi vasúti híd 1857 és 
1858 között. A szerkezetet a francia Ernest Cezanne tervezte, aki a megbízatás idején mindössze 27 éves volt. Az eredeti tervek szerint az átkelőhely-
nek igen jelentős teherforgalmat kellett volna lebonyolítania, ezért a hídon két vágány számára elegendő hely volt. Az építkezésen a korszak legkorsze-
rűbb építőipari technológiáit alkalmazták. A Franciaországból a helyszínre szállított bonyolult vasszerkezetet szegedi és környékbeli munkások rakták 
össze a francia tervezőmérnök vezetésével. Először e hídnál alkalmazták a szerkezet egyes elemeit egymáshoz rögzítő vasszegecseket. A híd az 1855-
ben mért legmagasabb vízszint fölött 8 méterrel ívelt át, hogy a magasabb hajók árvíz idején is átkelhessenek alatta. A szerkezet próbaterhelésére 30 
mozdony érkezett a Tiszához. Az átkelő a második világháborúban semmisült meg. Fotó: Fortepan/Szalay Zoltán

Szeged Megyei Jogú Város Közgyűlése 
pályázatot hirdet 

a Somogyi Károly Városi és Megyei Könyvtár igazgatói 
munkakörének betöltésére 

2023. november 1-től 2028. október 31-ig tartó 
5 éves,  határozott időre szóló munkaviszony keretében.

Részletek a www.szegedvaros.hu internetes oldalon.

A programokról minden 
egy helyen a szeged.hu-n, a 
Programok pont alatt meg-
található.

AZ ÚJSZEGEDI KAMA-
RAZENEKAR MÁJUSI 
KONCERTJE
Időpont: május 18., csütör-
tök, 19 óra 
Helyszín: Bálint Sándor Mű-
velődési Ház 

ALSÓVÁROSI OROMDÍ-
SZEK 
Időpont: május 19., péntek, 
9 és 14 óra

Helyszín: Kövér Béla Báb-
színház
Fabók Mancsi előadása ser-
dülőknek és felnőtteknek.

A DZSUNGEL KÖNYVE
Időpont: május 24., szerda, 
15 óra 
Helyszín: Nagyszínház
A Pannon Várszínház előa-
dása.

TAVASSZAL A HARMONI-
KA IS NYÍLIK
Időpont: május 26., péntek, 
16 óra 
Helyszín: Bálint Sándor Mű-
velődési Ház
Harmonikaparádé.


